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الخطوط التوجيهية للتنسيق في الميدان بين مندوبي اللجنة الدولية للصليب الأحمر وبين 
الموظفين الميدانيين لعملية حقوق الإنسان الميدانية في رواندا بشأن الزيارات 

 ).1996(يتهم في رواندا للأشخاص  المجردين من حر
Human Rights Watch, Global Report on Prisons 291-97 (1993) 

(Questionnaire for Prison Visits). 
Morgan, Rod & Malcolm Evans, “Inspecting Prisons, The View from 

Strasbourg”, 34 British J. Criminology 141 (1994). 
O’Neill, William G., Monitoring the Administration of Justice, in Hege 

Araldsen and Øyvind W. Thiis, Manual on Human Rights Monitoring 
ch. 7 (Norwegian Institute of Human Rights 1997). 

لعمليات الإعدام خارج نطاق القانون والإعدام التعسفي مبادئ المنع والتقصي الفعالين 
، 1989/65، قرار المجلس الاقتصادي والاجتماعي اآمةوالإعدام دون مح

، الوثائق الرسمية للمجلس الاقتصادي والاجتماعي، الملحق رقم 1989المرفق، 



8 

 ).E/1989/89) 1989 من النص الإنكليزي، الوثيقة، 52، صفحة 1
Prison Reform International, Making Standards Work, an international 

handbook on good prison practice (1995). 
Reyes, Hernán, ICRC Visits to “political” prisoners, How they work, What 

they accomplish (1992). 
Reyes, Hernán, “Visits to prisoners”, 3 Torture 58 (1993). 
Reyes, Hernán & Rémi Russbach, “Le rôle du médecin dans les visites du 

CICR aux prisonniers”, 284 International Review of the Red Cross 497 
(1991). 

Rodley, Nigel, The Treatment of Prisoners under International Law (1987). 
Rutherford, A., Prisons and the Process of Justice (1984). 
Rzeplinski, Andrezej, “Monitoring Prison Conditions”, in Swennenhuis, 

Raymond, Handbook for Helsinki Committees, A Guide in Monitoring 
and Promoting Human Rights, and NGO Management 5.2 (1995). 

Sorensen, Bent, Guidelines for visits to prisons (1996). 
ات لتحسين إدارة شئون  القضاء تحليل نظام   القضاء في هايتي مع توصيالأمم المتحدة، 

تقرير من الفريق العامل المعني بنظام القضاء في هايتي  للبعثة المدنية : في هايتي
 ).1994(الدولية في هايتي المشترآة بين منظمة الدول الأمريكية والأمم المتحدة 

لقضاة حقوق الإنسان في مجال إدارة شئون القضاء، دليل حقوق الإنسان لالأمم المتحدة، 
ستصدر (، 6مفوضية حقوق الإنسان، سلسلة التدريب المهني، رقم  (والمحامين

 ).قريبا
مفوضية حقوق  (حقوق الإنسان وإنفاذ القوانين، دليل حقوق الإنسان للشرطةالأمم المتحدة، 
، 5مرآز حقوق الإنسان،  سلسة التدريب المهني لحقوق الإنسان، رقم /الإنسان
1997.( 
معايير حقوق الإنسان الدولية لإنفاذ القوانين، دليل الجيب الخاص بحقوق  الأمم المتحدة،

 ).1996مرآز حقوق الإنسان، /مفوضية حقوق الإنسان ( الإنسان للشـرطة
فرع الأمم المتحدة لمنع الجريمة  والعدالة  الجنائية، معايير الأمم المتحدة  للعدالة الجنائية 

 ).1994(لشرطة حفظ  السلام 
قرار )  قواعد طوآيو (الأمم المتحدة الدنيا النموذجية للتدابير غير الاحتجازيةقواعد 

-49، المرفق، الدورة الخامسة والأربعون، الملحق رقم 45/110الجمعية العامة 
 ).A/45/49)  1990 ،  205ألف، صفحة 

، قرار الجمعية العامة قواعد الأمم المتحدة لحماية الأحداث المجردين من حريتهم
، المرفق، الدورة الخامسة والأربعون، الوثائق الرسمية للجمعية العامة، 45/113

 A/45/49 من النص الإنكليزي، الوثيقة، 205ألف، صفحة -49الملحق رقم 
)1990.( 

، قرار الجمعية ")قواعد بكين ("القواعد النموذجية الدنيا لإدارة شئون قضاء الأحداث
ربعون، الوثائق الرسمية للجمعية العامة، ، المرفق، الدورة الأ40/33العامة 

 ).A/40/53) 1985 من النص الإنكليزي، الوثيقة 207، صفحة 53الملحق رقم 
، اعتمدها مؤتمر الأمم المتحدة الأول المعني بمنع القواعد النموذجية الدنيا لمعاملة السجناء

، A/CONF/611، 1955آب / أغسطس30الجريمة ومعاملة المجرمين في 
جيم، الوثائق الرسمية 663فق الأول، قرار المجلس الاقتصادي والاجتماعي المر

، 1للمجلس الاقتصادي والاجتماعي، الدورة الرابعة والعشرون، الملحق رقم 
الدورة  (2076وعدله القرار ) E/3048 ) 1957 من النص الإنكليزي، 11صفحة 



9 

لاجتماعي، الدورة الثانية ، الوثائق الرسمية للمجلس الاقتصادي وا)الثانية والستون
 ).E/5988) 1977 من النص الإنكليزي، 35، صفحة 1والستون، الملحق رقم 

، الوثيقة حقوق الإنسان والحجز السابق للمحاآمةمرآز الأمم المتحدة لحقوق الإنسان، 
HR/P/PT/3)  1994.( 

 
 مراقبة المحاآمات

 
Weissbrodt, David, “International Trial Observers”, 18 Stanford Journal of 

International Law 27 (1982). 

 مراقبة الانتخابات
 

Garber, Larry, Guidelines for International Election Observing (1984). 
Garber, Larry and Eric Bjornlund, The New Democratic Frontier: a Country 

by Country Report on Elections in Central and Eastern Europe (1992). 
Goodwin-Gill, Guy S., Free and Fair Elections: International Law and 

Practice (1994). 
International Institute for Democracy and Electoral Assistance, Evaluating 

Election Observation Missions: Lessons Learned from the Russian 
Elections of 1996 (1996). 

International Institute for Democracy and Electoral Assistance, Work in 
Progress (1997). 

 لسنة قانون الأمم المتحدة الانتخابي في آمبودياسلطة الأمم المتحدة الانتقالية في آمبوديا، 
1992)1992.( 

الخطوط التوجيهية للمساعدة  في الانتخابات ، الإنسانمرآز الأمم المتحدة لحقوق 
  المرجعية لبحث الترتيبات الانتخابيةالإنسان قائمة حقوق -ورصدها ومراقبتها

)1995.( 
 HR/P/PT/2، الوثيقة  والانتخاباتالإنسانحقوق ، الإنسانرآز الأمم المتحدة لحقوق م

)1994.( 
 

 فض المنازعات/منع
 

Berne, Eric, Games People Play: the Psychology of Human Relationship 
(1964). 

Boulding, Kenneth E., “Organization and Conflict”, 1 Journal of Conflict 
Resolution 122-134 (1957). 

Burton, John W., Conflict and Communication: the use of Controlled 
Communication in International Relations (London: Macmillan, 1969). 

Diamond, Larry, Promoting Democracy in the 1990s: A Report to the 
Carnegie Commission on Preventing Deadly Conflict (1995). 

Diller, Janelle M., Handbook on Human Rights in Situations of Conflict 
(Minnesota Advocates for Human Rights, 1997). 

Deutsch, Morton, The Resolution of Conflict: Constructive and Destructive 
Processes (New Haven: Yale University Press, 1973). 

Filley, Alan C., Interpersonal Conflict Resolution (Glenview, IL: Scott, 



10 

Foresman, 1975). 
Fisher, Roger et al., Getting to Yes: Negotiating Agreement without Giving In 

(2d ed. 1991).  
Fisher, Roger ed., International Conflict and Behavioral Science: the 

Craigville Papers (New York: Basic Books, 1964).  
Folger, Joseph P. & Tricia S. Jones eds., New Directions in Mediation: 

Communication Research and Perspectives (Thousand Oaks: Sage 
Publications, 1994). 

Institute for Multi-Track Diplomacy, Peace Builder Newsletter. 
Kappeler, Dietrich, “Gumboot Diplomacy, A New Task for Diplomats”, in 

Victor-Yves Ghebali and Dietrich Kappeler, Multiple Aspects of 
International Relations 343 (1995). 

Last, David M., Theory, Doctrine and Practice of Conflict De-Escalation in 
Peacekeeping Operations (1997). 

Lund, Michael, Preventing Violent Conflicts: A Strategy for Preventive 
Diplomacy (1996). 

Ramcharan, Bertie G., The International Law and Policy of Early Warning 
and Preventive Diplomacy: The Emerging Global Watch (1991). 

Veuthey, Michel, The Contribution of International Humanitarian Law to the 
Restoration of Peace, in Kevin M. Cahill ed., A Framework for 
Survival: Health, Human Rights, and Humanitarian Assistance in 
Conflicts and Disasters (1993). 

Walton, Richard E., Interpersonal Peacemaking: Confrontation and Third-
party Consultations (Reading, Mass.: Addison-Wesley, 1969). 

Weeks, Dudley, The Eight Essential Steps to Conflict Resolution (Los Angeles: J.P. Tarcher, 
1992). 

 

 مراجع متنوعة
 

Advisory Council on Peace and Security, Innocence Lost: The Netherlands 
and UN Operations (1996). 

Alfredsson, Gudmundur and Göran Melander, A Compilation of Minority 
Rights Standards (1997). 

Amnesty International, Ethical Codes and Declarations Relevant to the Health 
Professions (3rd rev. ed., 1994). 

Article 19, The Article 19 Freedom of Expression Manual (1993). 
Ball, Patrick, Who Did What to Whom? Planning and Implementing a Large 

Scale Human Rights Data Project (1996). 
Cahill, Kevin M. ed., A Framework for Survival: Health, Human Rights, and 

Humanitarian Assistance in Conflicts and Disasters (1993). 
Chapman, Audrey, “A “Violations Approach” for Monitoring the International 

Covenant on Economic, Social and Cultural Rights”, 18(1) Human 
Rights Q. 23 (1996). 

Danida, Lessons from the Rwanda Experience (5 vols., 1996), see 
http://www.ingenioeren.dk/danida/rwanda.html 

de Milliano, Jaques, The MSF perspective on the need for cooperation 
between humanitarian organisations and human rights organisations 
(1996). 

Harvey, Philip, “Monitoring Mechanisms for International Agreements 



11 

Respecting Economic and Social Human Rights”, 12 Yale J. Int’l L. 
396 (1987). 

Henkin, Alice ed., Honoring Human Rights and Keeping the Peace (Aspen 
Institute, 1995). 

International Human Rights Internship Program, Ripple in Still Water, Reflections by Activists 
on Local- and National-Level Work on Economic, Social and Cultural Rights (1997). 
، اعتمدت مبادئ جوهانسبرغ بشأن الأمن القومي وحرية التعبير والوصول إلى المعلومات

 .1995تشرين الأول /  أآتوبر 1 في 19 إلى عقده المادة في مؤتمر دعت
Khan, Irene, Report of the Consultation on Prevention, UNHCR (1997). 
Kritz, Neil ed., Transitional Justice: How Emerging Democracies Reckon with 

Former Regimes (1995), 
Leckie, Scott, When Push Comes to Shove, Forced Evictions and Human 

Rights (1995). 
Medecins Sans Frontieres, Conference on the Cooperation between 

Humanitarian Organisations and Human Rights Organisations (1996). 
Oxfam, “Human Rights in development and relief work”, 1 Oxfam Handbook 

of Development and Relief 4 (1995). 
Organization for Security and Co-operation in Europe, Special Report: 

Musical Chairs, Property Problems in Bosnia and Herzegovina 
(1996). 

Ratner, Steven R., The New UN Peacekeeping (1995). 
Roderick, Edie, Medic Training Manual. 

 ReliefWeb ،http://www.reliefweb.int ، إدارة الأمم المتحدة للشئون الإنسانية
 ).1996مينيغوا، (  Informe Especial de Fortalecimiento Institucionalالأمم المتحدة، 
القواعد المنظمة لتعويض أعضاء اللجان بأنواعها أو الهيئات المشابهة في الأمم المتحدة، 

 قيام الموظف بواجباته الرسمية إلى الإصابة  أو المرض  المعزوة حالات الوفاة أو
 ).ST/SGB/103/Rev.1) 1980، الوثيقة في خدمة الأمم المتحدة

 ).1997 (الصكوك الإقليمية- مجموعة صكوك دولية-حقوق الإنسانالأمم المتحدة، 
 ).1994 (الصكوك العالمية- مجموعة صكوك دولية-حقوق الإنسانالأمم المتحدة، 

 الأمم  معلومات لأعضاء  منظومة-الأمن في الميدانالأمم المتحدة، مكتب منسق الأمن، 
 ).1998نيويـورك،  (المتحدة

 ).1982 (دليل حالات الطوارئمفوضية الأمم المتحدة لشئون اللاجئين، 


